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De Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening en Energie hield op 

25 november en 2 december 2020 een hoorzitting met de Vlaamse Regulator van 

de Elektriciteits- en Gasmarkt over het ontwerp van ondernemingsplan, het ontwerp 

van begroting en het voorstel van dotatie aan de VREG.   

 

Deze hoorzitting werd gehouden in het kader van artikel 3.1.13 van het Energie-

decreet van 8 mei 2009, dat het indienen van deze documenten voorziet. Voor een 

bespreking van het ontwerp van begroting en het ontwerp van ondernemingsplan 

voor het voorbije jaar kan verwezen worden naar de hoorzitting van 3 december 

2019 (Parl.St. Vl.Parl. 2019-20, nr. 172/1).  

 

Met de wijziging van artikel 3.1.13 van het Energiedecreet door artikel 140 van het 

decreet van 29 maart 2019 houdende de Vlaamse Codex Overheidsfinanciën 

(Parl.St. Vl.Parl. 2018-19, nr. 1820/5) bepaalt het Vlaams Parlement vanaf het 

begrotingsjaar 2021 tevens de dotatie die de VREG voor zijn werking tijdens het 

volgende begrotingsjaar uit het Energiefonds ontvangt en deelt dit ter uitvoering 

mee aan de Vlaamse Regering. 

 

Op 25 november 2020 gaf de VREG een toelichting bij de ingediende documenten 

en vond een eerste bespreking hiervan plaats. Alvorens over te gaan tot de bepa-

ling van de dotatie besliste de commissie gevolg te geven aan de vraag tijdens de 

bespreking naar bijkomende informatie over de begroting. Deze werd door de 

VREG bezorgd en besproken op de vergadering van 2 december 2020, waar ook 

de stemming over de voorgestelde dotatie plaatsvond.   

 

De bij de toelichting gebruikte presentatie, het ontwerp van ondernemingsplan met het 

ontwerp van begroting en het voorstel van dotatie van de VREG en de bijkomende 

info over de begroting die werd opgevraagd aan de VREG zijn te vinden op de 

dossierpagina van dit document op www.vlaamsparlement.be. 

I. Toelichting door de VREG 

1. Algemene inleiding 

Ronnie Belmans, voorzitter van de raad van bestuur, stelt dat het jaar 2020 voor 

de werking en de taak van de VREG een van de belangrijkste jaren in het vijfjarige 

bestaan van de raad van bestuur was. De bepaling van de tariefmethodologie en 

tariefstructuur zijn een belangrijke stap geweest. 

 

De leidraad die de VREG zelf koos is dat de VREG betrouwbaar is, kijkt naar een 

toekomstgerichte elektriciteitsvoorziening, probeert die betaalbaar te houden, 

zorgt voor een goede marktwerking en werkt voor het algemeen belang. Dat alge-

meen belang is breed: het gaat van de individuele gebruiker over de industrie tot 

de gereguleerde zelf. Daartussen een goed evenwicht zoeken, is niet altijd een 

gemakkelijke taak. 

 

Digitale meter 

 

Wat is er gerealiseerd van het ondernemingsplan 2020? De versnelde uitrol van de 

digitale meter loopt. Er zijn er nu 500.000 geïnstalleerd, in moeilijke omstandig-

heden: door de coronacrisis geraken de installateurs van Fluvius moeilijk binnen 

bij de mensen thuis. In de meeste Europese landen staan de energiemeters aan 

de straatkant, in Vlaanderen staan ze echter binnenshuis, wat het werk aanzienlijk 

bemoeilijkt. De huidige snelheid moet worden opgedreven naar 54.000 meters per 

maand om tegen eind 2024 aan 80 procent te komen. Dat zijn 2700 meters per 

dag. Momenteel plaatst men er dagelijks maar 1200. Op dat tempo zal het dus niet 

lukken. 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=11120
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Met die digitale meter moet men de hoge pieken kunnen vermijden, de zelfconsumptie 

naar voren kunnen brengen, de dynamische energieprijzen toelaten en de mogelijk-

heid creëren om overtollige elektriciteit te verkopen. Maar er zitten helaas serieuze 

vertragingen op.  

 

Opbouw elektriciteitsfactuur 

 

De toekomstvisie van de VREG is duidelijk: de VREG opteert voor dynamische prij-

zen en een capaciteitstarief. Daar is lang en hard aan gewerkt. De invoering in de 

berekeningsmethodes loopt. Een en ander zal tegen 1 januari 2021 klaar zijn. An-

dere aspecten, zoals het capaciteitstarief, volgen op 1 januari 2022. 

 

Inzake het capaciteitstarief krijgt de VREG heel veel interesse uit Nederland waarbij 

men wenste te vernemen hoe dat gelukt is samen met de stakeholders, hoe de 

interactie met de politiek was enzovoort. Er is zelfs een informatiesessie gehouden 

en die is goed overgekomen bij de Nederlanders. Vlaanderen mag daar trots op 

zijn, het zit daarmee in de Europese kopgroep.  

 

Kerntaken van de DNB’s en Fluvius 

 

Over de kerntaken van de DNB’s is het regeerakkoord (Parl.St. Vl.Parl. 2019-20, 

nr. 31/1) duidelijk. De netbeheerders en Fluvius dienen zich maximaal te concen-

treren op hun kerntaak: een goed werkend distributienetwerk dat de uitdagingen 

van morgen aankan. De VREG is het daar helemaal mee eens. Het kerntakendebat 

is daar een deel van. Naast elektriciteit en gas zijn er andere taken als riolering en 

de implementatie van de openbaredienstverplichting. Fluvius wil verder activiteiten 

ontwikkelen inzake water, kabel, glasvezel en een aantal diensten voor de aandeel-

houders. Daar heerst nog een zeer grote vaagheid rond. 

 

Ronnie Belmans stelt dat men echt de focus moet bewaren binnen deze brede 

waaier en de diverse taken uit elkaar moet houden. Zo zijn er een 300-tal mede-

werkers die werken rond de taken binnen de ODV. Is dit een normale gang van 

zaken? Hoe krijgt de regulator daar vat op? Dat is niet altijd eenvoudig, meent hij. 

 

De rating die Fluvius ontvangt voor elektriciteit en gas is van belang voor de im-

plementatie van niet-gereguleerde zaken zoals glasvezel. Hoe houdt men dat uit 

mekaar? Dat is een van de zaken waar men zich als regulator zorgen over maakt. 

 

Databeheer 

 

Databeheer loopt absoluut niet goed, en de regulator maakt zich daar ernstige 

zorgen over. Zelfs indien Atrias in september wordt opgeleverd in zijn minimale 

vorm en volledig zou werken, zullen een aantal zaken niet mogelijk zijn. Ronnie 

Belmans benadrukt dat dit een reden tot bezorgdheid is, en dat dit nauw wordt 

opgevolgd. Dit is een belangrijk punt voor de VREG, zowel voor de directie als voor 

de raad van bestuur. Als dit niet in orde komt, vormt dat een probleem voor alles 

wat men wil invoeren. 

 

Energietransitie 

 

Wat de energietransitie betreft, zijn de uitdagingen groot, maar zijn de opportuni-

teiten nog veel groter, meent Ronnie Belmans. Er moet worden geïnvesteerd in de 

netten, en het energiesysteem moet betaalbaar, duurzaam, hernieuwbaar, veilig en 

betrouwbaar zijn. Het uiteindelijke doel is comfort en een betere leefomgeving. Dat 

is de doelstelling. Daarvoor moet onder meer worden gekeken naar elektrificering 

met onder andere warmtepompen en elektrische voertuigen. De tijd van filosoferen 

is in elk geval voorbij, het is nu echt tijd om daarmee aan de slag te gaan. 
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De energietransitie wordt een heel grote opgave, zeker omdat de Europese Unie wil 

dat er tegen 2030 een CO2-reductie wordt gerealiseerd van 55 procent. Omgerekend 

betekent dat dat meer dan 40 procent van de energie vanuit hernieuwbare bronnen 

moet komen. Als men alle elektriciteit volledig zou halen uit hernieuwbare energie, 

dan nog wordt die doelstelling amper voor de helft bereikt, zo benadrukt Ronnie 

Belmans. Dat wordt dus een enorme uitdaging. Als dat cijfer niet wordt gehaald, 

komt er in 2030 wellicht nog een andere boete dan die van 2020. Fluvius moet 

erop worden voorbereid om die zaken mogelijk te maken. Dit is ook voor het par-

lement en de regering een belangrijke taak voor de volgende jaren: zij moeten 

daar een kader rond creëren. 

 

Evaluatie 2020 

 

Ronnie Belmans is fier op de realisaties van de VREG, gelet op de moeilijke dossiers 

die ze het afgelopen jaar hebben behandeld. Die zijn in de raad van bestuur altijd 

zonder enige tegenstem genomen, telkens na grondige afwegingen en discussies. 

Zo is men altijd tot resultaten gekomen. Die resultaten worden vervolgens naar 

buiten gebracht, en men luistert steeds aandachtig naar de opmerkingen en input 

van de buitenwereld. Nadien kunnen correcties worden aangebracht. Hij besluit 

dat de resultaten gezien mogen worden. 

2. Realisaties van de VREG in 2020 en een vooruitblik naar 2021 

2.1. Realisaties in 2020 

Rapport energieleveranciers 

 

Pieterjan Renier stelt dat er voor het eerst een rapport werd opgemaakt waarin 

enkele financiële kerngegevens van de energieleveranciers in Vlaanderen op een 

rij werden gezet. Daarbij ging bijzondere aandacht naar de omstandigheden in 

2018 en 2019, toen enkele leveranciers genoodzaakt waren de markt te verlaten. 

Uit het rapport blijkt dat energieleveranciers die actief zijn in Vlaanderen, zeer 

verschillende profielen hebben. Men moet dan ook voorzichtig zijn om uit enkel de 

financiële ratio’s al te snelle en voorbarige conclusies te trekken. Het rapport conclu-

deert ook dat er een aanzienlijke groep energieleveranciers is die voor kerntaken 

een beroep doet op andere partijen.  

 

Ook in 2021 zal men inzetten op de financiële opvolging van de leveranciers, met 

een specifieke focus op de bedrijven waarrond twijfel bestaat over hun financiële 

capaciteit. Deze extra opvolging is onder meer ingegeven door de coronacrisis, die 

een daling van de afname en de energieprijzen tot gevolg had. In samenwerking 

met de andere regulatoren plant de VREG een gezamenlijk advies over een gehar-

moniseerde noodleveranciersregeling over de gewesten heen, voor de gevallen 

waarbij een leverancier noodgedwongen zijn activiteiten dient te staken. 

 

Advies energiegemeenschappen 

 

Van 3 december 2019 tot 24 januari 2020 consulteerde de VREG een voorstel over 

de omzetting van de nieuwe Europese richtlijn inzake energiegemeenschappen. 

Men ontving 22 reacties op dit voorstel, die de VREG vervolgens verwerkte in een 

consultatieverslag. Rekening houdend met deze reacties stelde de VREG een advies 

op aan de regelgever, aldus de spreker. De regulator vindt het zeer positief dat er 

nu een ontwerp van decreet op tafel ligt dat verder bouwt op dit advies. 

 

Versnelde uitrol digitale meters 

 

De versnelde uitrol is lopende, en daar is de VREG zeer tevreden over. In april 

2020 werd de kosten-batenanalyse geactualiseerd, op vraag van minister Zuhal 
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Demir. Daarbij werd ook de uitrol bestudeerd van 80 procent van de digitale meters 

tegen uiterlijk 2024. Daar kan zeker nog een versnelling hoger geschakeld worden, 

meent Pieterjan Renier. 

 

Marktrapport 

 

Het jaarlijks marktrapport werd in mei 2020 gepubliceerd, en daarin blikt de VREG 

terug op de ontwikkelingen op de elektriciteits- en aardgasmarkt in Vlaanderen. 

Het marktrapport over het jaar 2019 laat opnieuw een positieve trend zien op de 

energiemarkt in Vlaanderen, met onder meer een hoge dynamiek van leveranciers-

wissels en een neerwaartse trend in de evolutie van de energiefactuur, aldus nog 

Pieterjan Renier. 

 

2019 was een recordjaar inzake leverancierswissels, zowel van elektriciteit als van aard-

gas. Bijna 26 procent van de gezinnen en kleine bedrijven wisselde van elektriciteits-

leverancier. De sterk toegenomen switch ligt vooral bij het segment van 

huishoudelijke afnemers. Voor 2020 zijn de cijfers tot oktober bekend. Waarschijnlijk 

wordt het record van 2019 niet herhaald maar de switch blijft wel hoog ten opzichte 

van de jaren daarvoor. Voor aardgas was de switch ook ongezien hoog: ruim 28 

procent van de gezinnen en kleine bedrijven wisselde van leverancier. Net zoals 

voor elektriciteit vond de hoge wisselactiviteit vooral plaats bij de huishoudelijke 

afnemers. De totale switchgraad zal voor 2020 net boven of net onder het record 

van 2019 liggen. Verschillende factoren zoals media-aandacht voor de energie-

markt, prijszetting, wervingsacties en groepsaankopen beïnvloeden meer en meer 

de beslissing van klanten om van energieleverancier te wisselen. 

 

Zowel voor elektriciteit als voor aardgas daalt de factuur van de gezinnen van sep-

tember 2020 tegenover januari 2019 en januari 2020. Vooral in april, mei en juni 

2020 lag de gemiddelde prijs voor elektriciteit heel laag. Voor aardgas bleef de 

prijs ook in juli en augustus 2020 nog uitzonderlijk laag. Bij de bedrijven gebeurt 

hetzelfde: de prijzen ten opzichte van vorig jaar liggen veel lager. 

 

Het aantal leveranciers op de Vlaamse markt is stabiel gebleven, enkel Total is niet 

meer actief door een verschuiving tussen de entiteiten binnen de Totalgroep. Er 

zijn nog een aantal aanvragen voor een vergunning lopende.  

 

Cijfers in het marktrapport van 2019 wijzen erop dat men evolueert naar energie-

afnemers die steeds bewuster keuzes maken voor hun energieleverancier en ook 

kleinere leveranciers een kans geven. De marktconcentratie is duidelijk verbeterd 

door een verschuiving van het marktaandeel van historische leveranciers naar klei-

nere spelers, eerder dan door het toenemende aantal leveranciers. 

 

In lijn met voorgaande jaren kiezen de Vlamingen voornamelijk energiecontracten 

met een vaste prijs. In 2019 koos ruim 73 procent van de gezinnen voor een vast 

contract. 

 

PwC-studie 

 

In mei 2020 publiceerde de VREG samen met de andere energieregulatoren een 

vergelijkende studie (van PwC) van de elektriciteits- en aardgasprijzen in België 

en de vier buurlanden: Frankrijk, Duitsland, Nederland en het Verenigd Koninkrijk. 

In dit rapport worden de energieprijzen van januari 2020 tussen de drie Belgische 

regio’s en met de buurlanden vergeleken voor de verschillende factuurcomponenten. 

Uit het rapport blijkt verder dat de Belgen relatief weinig betalen voor aardgas, 

maar ook dat de Belgische gezinnen, kmo’s en elektro-intensieve industrie een 

relatief hoge elektriciteitsfactuur betalen. Gezinnen en bedrijven, aangesloten op 

laagspanning, betalen een hogere elektriciteitsfactuur dan in de buurlanden. De 

elektriciteitsfactuur van niet-elektro-intensieve bedrijven aangesloten op midden- 
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of hoogspanning ligt wel dicht bij die van de ons omringende landen. Omdat onze 

buurlanden en Vlaanderen vaak grote kortingen toekennen aan bedrijven met elektro-

intensieve activiteiten, ondervinden vergelijkbare bedrijven in Brussel en Wallonië 

een concurrentieel nadeel.  

 

De aardgasfactuur is relatief laag in België. Aardgasverbruikers betalen weinig 

ODV’s, toeslagen en heffingen in vergelijking met elektriciteitsverbruikers. In 2021 

volgt een update van deze studie. 

 

De cijfers van Eurostat liggen in lijn met de gegevens van de PwC-studie. Die maakt 

de vergelijking van een Belgisch gezin met andere Europese landen. Ook daaruit 

blijkt dat Vlamingen dus veel betalen voor elektriciteit en weinig voor aardgas. 

 

Garanties van oorsprong voor groen gas 

 

De VREG kende in mei 2020 voor het eerst garanties van oorsprong voor groen 

gas toe. Producenten van groen gas kunnen met garanties van oorsprong aantonen 

dat 1 megawatt groen gas in het net wordt geïnjecteerd. Groengasgaranties van 

oorsprong kunnen in het VREG-platform verhandeld worden waarna ze eenmalig 

kunnen worden gebruikt om gas op een andere locatie dan die van de productie-

installatie als gas uit hernieuwbare bronnen aan te wenden. De eerste installatie in 

Vlaanderen waaraan garanties van oorsprong voor groen gas werden toegekend, 

is de vergistingsinstallatie van Beerse/Merksplas IOK die biopropaan produceert. 

Ondertussen staan nog twee projecten op stapel. 

 

Certificatenmarktrapport 

 

Mei 2020 was een drukke maand met de jaarlijkse update van het certificaten-

marktrapport met een analyse van de evoluties op de markt van de groenestroom- 

en warmte-krachtcertificaten, het toezicht op de verkoop van de GSC’s en de 

WKC’s door de netbeheerders en de certificatenverplichting. 

 

De overschotten aan GSC’s en WKC’s stegen, ondanks de in december 2019 ingeleverde 

steuncertificaten door de DNB’s in het kader van de opkoopregeling van steun-

certificaten met middelen uit het Energiefonds. Bij GSC bleef het overschot be-

perkt, bij WKC steeg het met 1,5 miljoen WKC’s. Na de jaarlijkse inlevering van de 

certificatenverplichting op 31 maart 2020 bedroeg het overschot 4,6 miljoen GSC’s 

en 8,8 miljoen WKC’s.  

 

Zowel voor GSC als voor WKC werden er meer certificaten uitgereikt dan er moesten 

worden ingeleverd voor de certificatenverplichting. Zonder opkoopregeling zouden 

de overschotten dus jaarlijks toenemen. De toegangshouders dienen te weinig 

certificaten in en als gevolg legt de VREG administratieve boetes op. 

 

Sociaal rapport 

 

De sociale openbaredienstverplichting beschermt de gezinnen tegen de gevolgen 

van de opzegging van het contract door hun leverancier en tegen de afsluiting door 

de DNB’s. In juni 2020 publiceerde de VREG zijn jaarlijks sociaal rapport met de 

evoluties in de sociale statistieken van 2019. Er is een positieve evolutie in de 

sociale statistieken, zowel in de commerciële markt als bij de netbeheerder. Leve-

ranciers zien een daling van het aantal ingebrekestellingen en het aantal definitieve 

drops. Anderzijds is er een stijging van de opgestarte betalingsplannen. Die stijging 

was vooral opmerkelijk bij Luminus en Essent waar respectievelijk een verschil-

lende registratiemethode en ICT-problemen aan de basis lagen.  

 

Bij de netbeheerders was een positieve evolutie te zien. Er was een daling merk-

baar van het aantal gezinnen beleverd door de DNB, een daling van het aantal 
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actieve budgetmeters ten opzichte van het aantal afnemers en een daling van het 

aantal afsluitingen na LAC-advies. 

 

De installatie van budgetmeters vertraagde doordat de uitrol van de digitale meter 

voorrang kreeg. Met de komst van de digitale meter is er potentieel om energie-

armoede in de toekomst sneller en efficiënter op te sporen. Dat is belangrijk in het 

kader van het sociaal energiebeleid in Vlaanderen, gezinnen bouwen minder schuld 

op en kunnen beter worden begeleid. 

 

Het statuut van beschermde afnemer is ingevoerd om de meest kwetsbare afnemers 

te beschermen. In totaal hadden op 31 december 2019 ongeveer 8 procent van de 

afnemers voor elektriciteit en ruim 7 procent van de afnemers voor gas het statuut 

van beschermde klant. Ze kregen daardoor het recht op de sociale maximumprijs 

bij elke leverancier. Concreet ging het om bijna 230.000 huishoudelijke afnemers 

voor elektriciteit en ruim 150.000 voor gas. 

 

In het sociaal rapport stelt de VREG dat ruim 80 procent van de afnemers met een 

actieve budgetmeter geen beschermde afnemer is; zij genieten niet van de sociale 

maximumprijs terwijl ze al een heel wanbetalingstraject hebben afgelegd, wat resul-

teerde in de installatie van een budgetmeter. Het aantal beschermde klanten is wel 

vele malen groter dan het aantal afnemers met een budgetmeter. Blijkbaar zijn de 

gewest- en de federale maatregelen onvoldoende op elkaar afgestemd. 

 

Aangezien de sociale maximumprijs en het beschermd statuut federale materie 

zijn, beschikt de VREG niet over verdere informatie. Voor zowel het federale als 

regionale beleid zou dit nochtans interessante informatie kunnen zijn om energie-

armoede doelgerichter aan te pakken. 

 

Warmtenetrapport 

 

Warmtenetten hebben een verhoogd potentieel voor verhoogde energie-efficiëntie. 

Hun aantal kent een duidelijke groei. In juni 2020 publiceerde de VREG het eerste 

warmtenetrapport. Dat geeft een overzicht van de taken en activiteiten van het 

afgelopen jaar. Het geeft inzicht in de 56 warmtenetten, waar ze liggen, welke 

categorie de VREG erkent, wie ze beheert. Het rapport geeft tevens een algemeen 

overzicht van de geleverde energie per categorie en presenteert de eerste sociale 

statistieken voor warmtenetten. Het rapport werd toegelicht op een webinar op 15 

juni 2020. Men kan dit herbekijken op de website van de VREG, net als de vragen 

en antwoorden die men kreeg op 15 juni 2020. 

 

Aangezien de regelgeving nog maar een jaar van kracht is en de activiteiten van 

de VREG rond warmtenetten nieuw zijn, hebben zij veel bijgeleerd. Dat nemen ze 

mee naar volgend jaar. 

 

Brandstofmixrapport 

 

Pieterjan Renier overloopt de realisatie van het derde en vierde kwartaal. Het 

brandstofmixrapport en de daaraan gekoppelde herkomstvergelijking geven inzicht 

in de indiening van garanties van oorsprong en de Belgische residuele mix berekend 

door AIB. In 2019 was 33,69 procent van de elektriciteit op basis van de ingeleverde 

garanties van oorsprong in Vlaanderen groen, dus afkomstig van hernieuwbare-

energiebronnen, een lichte daling ten opzichte van 2018.  Ruim 4 procent was van 

Vlaamse oorsprong. Elke afnemer kan voor zijn eigen contract de herkomst van 

zijn of haar geleverde elektriciteit bekijken via de Groencheck op de website. 
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Tariefmethodologie en tariefstructuur 

 

De beslissing over de tariefmethodologie en -structuur is reeds uitgebreid aan bod 

gekomen in de commissie (Parl.St. Vl.Parl. 2019-20, nr. 463/1). 

 

Na een uitgebreid proces waarbij via besprekingen en openbare consultaties de 

inbreng van alle betrokkenen aan bod kon komen, werd in augustus 2020 beslist over 

de tariefmethodologie 2021-2024. De tariefmethodologie legt via het toegelaten 

inkomen vast hoe de distributienetbeheerders vergoed worden voor hun diensten 

en aangezet worden tot een efficiënte bedrijfsvoering. Ze omvat de regels, de rap-

porteringen en de berekeningen die de netbeheerders moeten volgen om te komen 

tot de tarieven voor de elektriciteits- en aardgasdistributie.  

 

De tariefmethodologie bepaalt met de tariefstructuur op welke manier het vastgelegde 

toegelaten inkomen van de distributienetbeheerder wordt aangerekend aan de ver-

schillende netgebruikers. Op dit moment worden nettarieven bij gezinnen en kleine 

bedrijven volledig aangerekend op basis van de afgenomen kWh: hoe meer men 

verbruikt, hoe hoger de netfactuur. Dit zal veranderen. De netkosten – de kosten 

voor het aanleggen, beheren en onderhouden van de elektriciteitsnetten en het 

vervoer van elektriciteit – zullen grotendeels op basis van capaciteit aangerekend 

worden. Dit is ook het geval voor een deel van de transmissienetkosten.  

 

De andere kosten opgenomen in de distributienettarieven, met name de kosten 

voor ODV’s, de toeslagen en de overige transmissiekosten, blijven aangerekend 

worden op basis van de afgenomen kWh.  

 

De VREG hield recent een openbare raadpleging over een voorstel tot wijziging van 

de tariefmethodologie voor de reguleringsperiode 2021-2024. De consultatie liep 

van 1 oktober tot en met 15 november 2020. De VREG overweegt een aanpassing 

in de tariefstructuur, namelijk in de wijze van bepaling van het tarief voor ODV’s 

dat aangerekend wordt voor het elektriciteitsverbruik, exclusief nacht. De VREG 

wil de verminderingen op de ODV’s afbouwen over acht in plaats van vier jaar. De 

regulator anticipeert zo op de wijziging in de regelgeving met betrekking tot het 

rendabel deel aardgas dat de netbeheerder ten laste neemt bij een aansluiting met 

netuitbreiding. Over deze wijziging aan de tariefmethodologie zal nog voor het 

einde van het jaar worden beslist. 

 

Kwaliteitsniveau distributienetten 

 

In oktober 2020 verschenen de rapporten over de kwaliteit van dienstverlening 

van de netbeheerders op de website. 

 

– Elektriciteit 

 

Vlaanderen houdt in 2019 een goed kwaliteitsniveau aan van de distributienetten voor 

elektriciteit, inclusief het plaatselijk vervoernet beheerd door Elia. Een distributienet-

gebruiker op het Vlaamse laagspanningsdistributienet had in 2019 gemiddeld 18 

minuten en 28 seconden geen elektriciteit als gevolg van incidenten. Dit is een 

daling ten opzichte van 2018 en is het beste cijfer sinds de start van deze rapportering. 

Een Vlaamse klant wordt gemiddeld eens in de 2,6 jaar door een ongeplande 

stroomonderbreking getroffen. Met deze cijfers behoort Vlaanderen bij de koplopers 

in Europa inzake kwaliteit van het elektriciteitsdistributienet. 

  

De kwaliteit van de geleverde spanning is over het algemeen goed, ondanks een 

lichte stijging van het aantal meldingen over een te hoge spanning. Met de uitrol 

van de digitale meter zal de spanningskwaliteit transparanter en in meer detail 

opgevolgd kunnen worden. 
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Naast bovenstaande thema’s bevat het rapport cijfers over de klachtenbehandeling 

en wordt de aansprakelijkheid van de netbeheerders voor storingen, onderbrekingen 

en laattijdige aansluitingen in kaart gebracht. 

 

– Gas 

 

De Vlaamse aardgasdistributienetbeheerders hebben in 2019 het hoge technische 

kwaliteitsniveau wat betreft de beschikbaarheid, de samenstelling en de druk van 

het verdeelde aardgas gehandhaafd. De theoretisch gemiddelde onbeschikbaarheid 

per afnemer in 2019 was twee minuten en vier seconden, wat iets lager is dan het 

cijfer van 2018. Over de kwaliteit of samenstelling van het aardgas zijn er in Vlaanderen 

heel weinig klachten van de netgebruikers. 

 

Marktmonitor 

 

De marktmonitor peilt jaarlijks via een enquête naar het gedrag en de motivatie van 

elektriciteits- en aardgasklanten in Vlaanderen, zowel bij gezinnen als bij bedrijven. 

De enquêtes werden afgenomen net na de eerste golf van de coronacrisis van midden 

juni tot en met midden juli 2020. 

 

In 2020 waren de belangrijkste evoluties de volgende. Eén: in de eerste helft van 

2020 waren er niet méér betalingsproblemen door de coronacrisis. 6 procent van 

de gezinnen gaf aan het voorbije jaar soms of regelmatig een probleem te hebben 

om de elektriciteitsfactuur te betalen, tegenover 9 procent vorig jaar.  

 

Twee: de meeste gezinnen staan neutraal tot positief tegenover de invoering van 

de digitale meter. 36 procent van de gezinnen vindt de komst van deze meter 

positief of zeer positief en 35 procent staat er neutraal tegenover. Gezinnen die 

nog geen digitale meter in huis hebben, staan beduidend vaker negatief tegenover 

de uitrol.  

 

Drie: de meeste gezinnen en bedrijven voelen zich goed geïnformeerd over de 

energiemarkt. De V-test® is en blijft de belangrijkste website om de prijzen van 

energiecontracten te vergelijken, meer bepaald bij 39 procent van de gezinnen, 

tegenover vorig jaar 32 procent.  

 

Vier: het aantal gezinnen en bedrijven dat van energieleverancier verandert, blijft 

hoog. Zeven op de tien gezinnen zegt al ooit van elektriciteitsleverancier te zijn 

veranderd. Vijf: de prijs blijft het argument bij uitstek om voor een bepaalde energie-

leverancier te kiezen.  

 

Zes: er is een grote tevredenheid over de energieleverancier. Zowel bij gezinnen 

als bedrijven is de tevredenheid over de elektriciteits- en aardgasleverancier zeer 

hoog. 89 procent van de Vlaamse gezinnen is gemiddeld tevreden over de energie-

leverancier. Bij kleine bedrijven en kmo’s is dat 90 procent. De dienstverlening van 

de leveranciers kan men controleren in de servicecheck op de website.  

 

Zeven: ondanks de hoge tevredenheid over de energieleverancier overweegt toch 

40 procent van de gezinnen een overstap naar een andere leverancier. Het aantal 

gezinnen dat overweegt te veranderen stijgt daarmee traag maar gestaag door-

heen de jaren.  

 

Acht: de meeste gezinnen en kleine bedrijven kiezen voor een vast energiecontract. 

Negen: zowel gezinnen als bedrijven kunnen in 2020 correcter inschatten dat de 

prijzen de voorbije maanden zijn gedaald, in tegenstelling tot 2019 en de voor-

gaande jaren. Mogelijk komt dit door een brede communicatie in de media van de 

kelderende groothandelsprijzen voor elektriciteit en aardgas door een overaanbod 

tijdens de coronacrisis.  
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Tien: gezinnen kunnen méér besparen op de energiefactuur dan ze denken. Ge-

zinnen geven aan pas te willen veranderen van leverancier als ze gemiddeld 135 

euro per jaar kunnen besparen op de elektriciteitsfactuur en 131 euro op de gas-

factuur. In realiteit kon een gezin in september 2020 voor elektriciteit 190 euro en 

voor aardgas 322 euro besparen door over te stappen naar het goedkoopste aan-

bod in vergelijking met de gemiddelde prijs op de markt.  

 

In november 2020 werd het advies over het ontwerp van decreet EMD gepubli-

ceerd, en in december 2020 worden de tarieven voor 2021 goedgekeurd. 

 

Advies ontwerp van decreet Flexibiliteit en energiegemeenschappen 

 

De VREG ontving een aanvraag om tegen vrijdag 27 november 2020 een advies te 

verlenen over een ontwerp van decreet gerelateerd aan onder andere flexibiliteit 

en energiegemeenschappen. Hij staat positief tegenover de voorstellen, maar heeft 

ook een paar bedenkingen. Dat komt later aan bod. 

 

Goedkeuring van de tarieven 

 

Op basis van de tariefmethodologie zullen tegen eind dit jaar de distributienettarieven 

voor 2021 worden goedgekeurd. Sinds de reguleringsperiode 2017 is er een continue 

daling van de distributienettarieven. 

 

Dit jaar zijn de distributienettarieven voor elektriciteit met 8 procent gedaald van 

413 euro in 2019 naar 382 euro in 2020. Voor aardgas is er een daling van 3 

procent. Wellicht zullen ook in 2021 de tarieven voor elektriciteit verder dalen. 

Voor aardgas blijven ze nagenoeg constant. 

 

De verschillen tussen 2020 en 2021 zijn vooral gerelateerd aan de start van de 

nieuwe reguleringsperiode en de nieuwe tariefmethodologie. Zo wordt de trend of 

de evolutie van het endogeen toegelaten inkomen over de reguleringsperiode 

2021-2024 opnieuw berekend. Voor elektriciteit is er een dalende trend, voor aard-

gas een stijgende. Ook de rekenvolumes, het totaal aantal kW en kWh op basis waar-

van de tarieven bepaald worden, veranderen bij de start van de nieuwe 

reguleringsperiode en hebben een invloed op de tarieven. De normatieve kapitaalkost-

vergoeding of WACC wordt naar beneden bijgesteld. Deze daalt van 4,8 procent in 

2020 naar 3,5 procent voor de periode 2021-2024.  

 

De distributienettarieven voor 2021 zijn nog niet goedgekeurd; het zijn voorlopige 

inschattingen op basis van de eerste tariefvoorstellen. 

 

Overleg en samenwerking 

 

De VREG hecht groot belang aan een open dialoog en interactie met zijn belang-

hebbenden en oefent zijn taken uit in volledige onafhankelijkheid en transparantie. De 

VREG neemt beslissingen zelfstandig maar waarborgt overleg met alle betrokkenen. 

Een constructieve relatie met het Vlaams Parlement is daarbij essentieel.  

 

De VREG begeleidt alle eindgebruikers in Vlaanderen met correcte, neutrale infor-

matie op maat via verschillende communicatiekanalen. Bijna alle cijfers op het vlak 

van communicatie vertonen een toename ten opzichte van vorig jaar.  

 

Met de V-test biedt de VREG gezinnen en kleine bedrijven maximale ondersteuning 

bij het maken van een actieve leverancierskeuze, zeker ook met de komst van 

dynamische prijsformules en terugleveringscontracten in 2021.  

 

In 2021 wordt gestart met de ontwikkeling van een nieuwe productendatabank en 

bijhorende V-test. Het doel is een volledig zicht te krijgen op alle producten die op 



49 (2020-2021) – Nr. 1 13 

  Vlaams Parlement 

de markt worden aangeboden om zo adequater te informeren en controleren. Het 

is ook de bedoeling om onder meer kortingen en energieprijzen van groepsaankopen 

op te nemen in de V-test en het besparingspotentieel zichtbaar te maken door een 

vergelijking met de prijs in het huidige energiecontract. Daarvoor integreert de 

VREG zijn andere tools zoals de servicecheck waarmee kan worden nagegaan wat 

de leverancier te bieden heeft op het vlak van dienstverlening. Zo wordt de gebruiker 

maximaal ondersteund bij het kiezen van een energiecontract.  

2.2. Uitdagingen in 2021 

Diverse uitdagingen 

 

Ook in 2021 zal de VREG heel wat rapporten publiceren: het certificatenmarktrapport, 

het sociaal rapport, de marktmonitor enzovoort. Voor 2021 zijn er ook een aantal extra 

uitdagingen zoals de opvolging van de toepassing van de nieuwe tariefmethodologie. 

Dat gebeurt via een analyse van de nodige voorschotten voor de versnelde uitrol 

van de digitale meter en de mogelijkheid tot het geven van financiële incentives.  

 

De VREG verwacht in 2021 ook de eerste methodenota van Fluvius waarmee het 

eventuele risico op kruissubsidiëring met andere activiteiten van het nutsbedrijf zal 

worden geëvalueerd. Daarnaast worden de scope en projectstructuur bepaald van 

de studies die Fluvius moet uitvoeren tegen december 2023 over de invoering van 

tijdsafhankelijke tarieven op distributienetniveau en de wijze waarop injectie op 

het distributienet optimaal kan worden aangezet tot rationeel netgebruik. Tot slot 

bereidt de VREG ook de invoering van de nieuwe tariefstructuur en dus het capaciteits-

tarief voor.  

 

De VREG onderzoekt of het nieuwe decretale kader inzake flexibiliteit en energie-

gemeenschappen op Vlaams niveau wijzigingen aan de tariefmethodologie 2021-

2024 en de technische reglementen noodzakelijk maakt. Daarnaast controleren ze 

of de netbeheerders en leveranciers hun verplichtingen nakomen. Daarbij wordt 

specifieke aandacht besteed aan de versnelde uitrol van de digitale meter, de controle 

op het databeheer, en nieuwe regels die volgen uit de Vlaamse energiewetgeving 

en de technische reglementen, onder meer over dynamische prijzen en de verkoop 

door prosumenten van hun op het distributienet geïnjecteerde elektriciteit. De 

VREG rapporteert over de voornaamste ontwikkelingen op het vlak van dynamische 

prijscontracten in het Vlaamse Gewest en brengt ook de modaliteiten van terug-

leveringscontracten in kaart.  

 

In 2021 start de VREG in samenwerking met de Vlaamse overheid een studie over 

de uitdagingen op het vlak van de ontwikkeling van het elektriciteitsnet. De pro-

blemen worden gedetecteerd en er wordt nagegaan hoe beleid en regulering daar 

oplossingen voor kunnen aanreiken. 

 

Op het vlak van warmte- en koudenetten bouwt de VREG zijn expertise verder uit 

en verstrekt hij in 2021 voor het eerst informatie aan warmte- of koudeafnemers 

over de prijzen en voorwaarden die de warmte- of koudeleveranciers hanteren. Hij 

volgt ook de wetgevende ontwikkelingen ter uitvoering van de Europese Green 

Deal nauwlettend op, met name rond consumentenbescherming en de integratie van 

restwarmte en biobrandstoffen in warmtenetten. Indien nodig adviseert hij over de 

vereiste aanpassingen van de Vlaamse regelgeving ter zake. De VREG zet ook 

stappen ter voorbereiding van een technisch reglement voor warmte- en koudenetten.  

 

Uitdagingen elektriciteitsfactuur 

 

Op het vlak van de elektriciteitsfactuur ziet de VREG met de komst van de digitale 

meter een aantal nieuwe mogelijkheden en uitdagingen. Wat de energiekost van 

de elektriciteitsfactuur betreft, wordt het vanaf 2021 mogelijk om een dynamisch 
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prijscontract af te sluiten. Prosumenten met een digitale meter kunnen hun injectie 

vermarkten via terugleveringscontracten. De distributienettarieven zullen in 2021 

worden aangerekend op basis van de werkelijke afname van het net, ook voor 

nieuwe prosumenten in 2021.  

 

Nieuwe tariefstructuur 

 

In 2022 wordt het capaciteitstarief ingevoerd. 

 

In 2021 bereidt de VREG alle eindgebruikers voor op de invoering van de nieuwe 

tariefstructuur, in nauwe samenwerking met de minister van Energie, de energie-

administratie, Fluvius en de elektriciteitsleveranciers.  

 

Met een informatiecampagne wil de VREG elke eindgebruiker informeren over de 

veranderingen in de aanrekening van de kosten voor elektriciteitslevering. Het is 

de bedoeling de eindgebruiker op een laagdrempelige manier bewust te maken van 

zijn capaciteitsgebruik en hem tips te geven om de netfactuur onder controle te 

houden.  

 

Daarvoor wordt een brede communicatiecampagne opgezet en wordt een aparte 

webpagina gemaakt op de website van de VREG als uniek platform voor alle infor-

matie over het capaciteitstarief. Het is de bedoeling dat Fluvius een simulator ont-

wikkelt die de individuele impact van de nieuwe tariefstructuur indicatief berekent.  

 

Technische reglementen 

 

In de technische reglementen verplicht de VREG de distributienetbeheerders om de 

marktprocessen aan te passen zodat tegen 1 januari 2021 de nodige uitwisselingen 

van kwartierwaarden uit digitale meters mogelijk zullen zijn tussen netbeheerder 

en leveranciers. In 2021 zal de VREG de ontwikkeling van deze functionaliteiten 

nauwgezet opvolgen.  

 

Rapportering over databeheer 

 

Het beheer van de data uit de digitale meters is een rol expliciet toegewezen aan 

de distributienetbeheerder. De VREG ziet erop toe dat deze hierbij de voorwaarden 

naleeft waaraan hij moet voldoen. In 2021 rapporteert de VREG daar voor het eerst 

over aan de minister, zoals decretaal opgelegd. 

3. Financiering VREG  

De werking van de VREG wordt gefinancierd via een dotatie uit het Energiefonds, 

dat op zijn beurt gespijsd wordt door de Vlaamse energieheffing die aangerekend 

wordt op de elektriciteitsfactuur. Het bedrag van de dotatie wordt bepaald door het 

Vlaams Parlement. De VREG ontving in 2020 een dotatie van iets meer dan 

6.556.000 euro. Voor 2021 wordt eenzelfde dotatie vooropgesteld. Een belangrijk 

verschil met 2020 is dat de VREG in 2021 bijna 1 miljoen euro zal investeren in de 

nieuwe productendatabank en de V-test. 

II. Vragen en opmerkingen van de leden 

1. Tussenkomst van Johan Danen 

Johan Danen erkent dat de opdracht van de VREG niet eenvoudig is: betaalbare 

netten, een goede marktwerking en toekomstgericht denken. Het probleem is dat 

die begrippen voor interpretatie vatbaar zijn, meent hij.  
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Wat de digitale meter betreft: op vraag van de minister werd een studie uitgevoerd, 

en die heeft geleid tot een snellere uitrol van de meter. Hij begrijpt dat men de 

aantallen niet haalt die per dag zouden moeten worden gehaald. Ligt dat vooral 

aan COVID-19 of aan een gebrek aan capaciteit bij de leveranciers? 

 

Ronnie Belmans gaf aan dat een van de doelstellingen zal zijn om hoge pieken te 

vermijden, zelfconsumptie te bevorderen en te zorgen voor dynamische energie-

prijzen. Daarin spelen data, en dus ook Atrias, een zeer belangrijke rol. Volgens de 

analyse van de VREG zal Atrias allicht niet doen wat ervan wordt verwacht. Wat 

moet er volgens de VREG gebeuren om te zorgen dat Atrias zijn taak toch kan 

vervullen? 

 

De distributienetbeheerders moeten zich vooral focussen op hun kerntaken. Toch 

stelt Johan Danen vast dat ze ook heel ambitieus zijn als het gaat over bijvoorbeeld 

water of glasvezel. Wat is de reactie van de VREG daarop? Hij vond de presentatie 

op dat vlak immers eerder voorzichtig. 

 

De VREG geeft ook aan dat men goede relaties wil onderhouden met de aandeel-

houders. De voorbije maanden stelde de spreker nochtans vast dat er wat ruis is 

gekomen op die relatie. Hoe gaat de VREG daarmee om? Het lijkt hem positief dat 

er soms stevig wordt gediscussieerd, maar hij heeft de indruk dat er meer aan de 

hand was, dat het conflict wat dieper zat. 

 

Johan Danen stelt vast dat hetzelfde budget wordt gevraagd als vorig jaar. De 

VREG heeft momenteel 42 mensen in dienst, en hij vermoedt dat dat werknemers 

met hoge profielen zijn, bijvoorbeeld ingenieurs die ook juridische kennis hebben. 

Hij neemt aan dat het niet gemakkelijk is om dergelijke profielen te vinden. Hoe gaat 

men daarvoor te werk, en hoe zit het met het verloop in het personeelsbestand? 

 

Er zou de laatste maanden een hoge stijging zijn van het aantal warmte-kracht-

certificaten. Wat is de consequentie daarvan op de tarieven? Wat moet er gebeuren 

om die stijging in bedwang te kunnen houden? 

2. Tussenkomst van Leo Pieters 

Leo Pieters haalt de Europese doelstelling aan die zegt dat er tegen 2030 een CO2-

reductie van 55 procent gerealiseerd moet worden. Hij erkent dat dat een heel 

grote uitdaging wordt. 

 

De VREG geeft aan dat de prijzen voor september 2020 danig gedaald zijn ten 

opzichte van de voorbije jaren. Moet men daaruit concluderen dat de lockdown 

daarin een grote rol gespeeld heeft? De spreker neemt aan dat het verbruik aan-

zienlijk verminderd is, waardoor ook de prijs gedaald is. Dient men deze prijsdaling 

dan als een normale prijsdaling te zien? 

 

In verband met de budgetmeter gaf de VREG aan dat hij wat moeilijkheden kende 

op het federale niveau. Kan de VREG daar wat dieper op ingaan, en zijn er ideeën 

om daar wel tot een oplossing te komen? 

 

Voor de uitrol van de digitale meter mikte men eerst op 2024, maar door vertragingen 

zal die datum nog wat opschuiven, stelt Leo Pieters vast. Hij vraagt of daar wat 

meer details over kunnen worden gegeven. 

3. Tussenkomst van Sam Van Rooy 

Sam Van Rooy stoort zich aan de cover van het jaarplan waarbij te midden van 

een bos in zijn ogen lelijke en milieuvervuilende windmolens worden getoond. 
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Hij stelt zich de vraag of de doelstellingen rond de digitale meter zullen worden 

gehaald. En stelt men ook een stijging in het aantal weigeringen vast? Zo ja, wat 

is daarvan de reden? 

 

Hij merkt op dat de elektriciteitsprijs in België nog altijd bijzonder hoog ligt, het is 

het op twee na duurste land in Europa. Hoe komt het dat de elektriciteit in België 

zo duur blijft? Hij vreest bovendien voor de gevolgen van dat capaciteitstarief, waar 

zijn partij, het Vlaams Belang, overigens geen voorstander van is. 

4. Tussenkomst van Andries Gryffroy 

De VREG merkte op dat Fluvius de uitrol van de digitale meter niet haalt; men zou 

momenteel aan 1200 meters per dag zitten in plaats van de geplande 2700. De 

VREG vraagt daarbij begrip voor Fluvius. Andries Gryffroy vindt niet dat men daar 

begrip voor moet hebben, zeker omdat er binnenkort een periode komt waarin 

aannemers net om werk zullen vragen. De investeringen die de economie terug op 

gang kunnen krijgen, zullen voor een stuk komen van wat de overheid op tijd kan 

aanbesteden. Hij vindt dat de regulator er bij Fluvius moet op aandringen dat het 

zich aan de planning houdt qua digitale meters. Men mag niet zomaar tolereren 

dat Fluvius dat tempo laat zakken, vindt hij, want die digitale toekomst is absoluut 

noodzakelijk. Hij vindt dat men die 80 procent eind 2024 gewoon moet halen, want 

hij rekent erop dat er vanaf volgend jaar zeker genoeg aannemers zullen zijn die 

vragen naar werk. 

 

De spreker verneemt dat de zaken niet helemaal goed lopen bij Atrias. Hij zou 

graag weten wat er precies misloopt en wat daar de echte consequenties van zijn. 

Zijn er dan ook consequenties omtrent de verdere digitalisering van de energie-

markt als het gaat over bijvoorbeeld flexibele tarieven? Welke oplossing ziet de 

VREG daar eventueel voor, die daar als bemiddelaar toch in betrokken is? 

 

Pieterjan Renier sprak over de certificatenmarkt en gaf aan dat een aantal leveranciers 

niet aan hun verplichtingen voldeden. Zij zullen daar ook boetes voor krijgen. Andries 

Gryffroy vindt dat men daar nogal vaag over was, en hij vraagt of de namen van 

die leveranciers bekend worden gemaakt. 

 

De spreker vindt het positief dat men de relatie met het Vlaams Parlement als posi-

tief ervaart, maar hij moet wel vaststellen dat het Vlaams Parlement geen enkele 

keer wordt vermeld in het ondernemingsplan. Bij de communicatie rond het capaciteits-

tarief zal het Vlaams Parlement toch een heel belangrijke stakeholder zijn, zo merkt 

hij op, want het is het parlement dat vragen daaromtrent zal ontvangen. 

 

Volgens Andries Gryffroy zou het goed zijn om ook melding te maken van het kader 

voor flexibiliteit voor energiegemeenschappen. Daarbij zou de netbeheerder een 

aantal nieuwe taken op zich moeten nemen, zoals het opzetten van een kader voor 

congestiebeheer en ondersteunende diensten. Daarvan vond hij niet meteen iets 

terug in het ondernemingsplan. Er is wel sprake van de energiegemeenschappen die 

er zitten aan te komen, maar de verplichtingen voor netbeheerders en leveranciers 

worden niet uitgesproken, zo stelt hij vast. 

 

Op pagina 8 van het ondernemingsplan leest de spreker dat het voor prosumenten 

met een digitale meter in 2021 mogelijk wordt om de elektriciteit te injecteren op 

het distributienet en te verkopen. Hij zou dit graag verduidelijkt zien, want het 

gaat dan enkel om mensen met een digitale meter die niet over een terugdraaiende 

teller beschikken. Hij meent dat die passage in het ondernemingsplan tot verwarring 

zou kunnen leiden. Mensen met een digitale meter en een terugdraaiende teller 

kunnen hun injectiehoeveelheid immers niet verkopen. 
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In het werkprogramma van de Europese Commissie is er sprake van een herziening van 

het derde gaspakket. Dat zou er komen in het derde kwartaal van 2021. Andries 

Gryffroy vindt ook daarvan niets terug in het ondernemingsplan. Hij vraagt of dit 

ook niet moet worden opgenomen in de werkzaamheden voor 2021. 

 

Andries Gryffroy stelt vast dat de begroting nauwelijks aan bod komt in het onder-

nemingsplan. Die begroting bedraagt een kleine 9,2 miljoen euro, actief en passief, 

terwijl er een dotatie gevraagd wordt van 6,5 miljoen euro. Het parlement beslist 

niet over die begroting, maar wel over de dotatie. En die dotatie maakt meer dan 

twee derde uit van de begroting. Het lijkt hem dan ook logisch dat er nog iets meer 

uitleg volgt over die begroting, meer gedetailleerd en met meer cijfers. Ook de 

jaarrapportering bevat wel de wettelijk vereiste cijfers, maar men kan nergens in 

detail zien waar die middelen naartoe gaan, bijvoorbeeld via een resultatenrekening. 

Hij vraagt om meer transparantie, waarbij de VREG bijvoorbeeld een resultatenrekening 

van 2019 toont, en een gedetailleerdere ontwerpbegroting. 

5. Tussenkomst van Robrecht Bothuyne 

Robrecht Bothuyne meent dat er nog wat ruis zit op de relatie tussen de regulator 

en het Vlaams Parlement, en dat een aantal zaken beter kunnen. Hij verwijst naar 

de besteding van die dotatie maar ook naar de inhoudelijke richting die de VREG 

in een aantal dossiers inslaat. Hij denkt aan de hoorzittingen in de zomer van 2020 

over de nieuwe tariefstructuur en -methodologie, waarbij er langs beide kanten 

een onbevredigd gevoel was. Vooral bij het Vlaams Parlement overheerste toen 

het gevoel dat het weinig impact had op de beslissingen van de VREG, die daarin 

een zeer autonome koers voer. 

 

Robrecht Bothuyne hoorde een aantal verontrustende zaken, waaronder het ritme 

waarmee de digitale meters worden geïnstalleerd. Dat zou minder dan de helft zijn 

van wat zou nodig zijn om de doelstelling van 2024 te halen. Werd er al een analyse 

gemaakt naar de oorzaken daarvan? Hij hoort vanuit de aannemerswereld dat men 

eigenlijk niet meer kan of wil werken voor Fluvius, omdat de prijzen van Fluvius 

onwerkbaar zijn en de aannemers te weinig marge overhouden. Een rechtstreekse 

oorzaak daarvan is de manier waarop de VREG de tarieven vastlegt, meent de 

spreker. De impact van de beslissingen van de VREG op Fluvius en bijgevolg op de 

aannemersmarkt zou best groot kunnen zijn, denkt hij. Zou dat een van de redenen 

kunnen zijn waarom de installatie van de digitale meter achterstand oploopt? 

 

Atrias was altijd een cruciaal puzzelstuk. De spreker vraagt wat de impact van 

Atrias precies is. 

 

Hij verneemt dat het niet evident is om een duidelijke scheiding te maken tussen 

de kerntaken van de netbeheerder en de andere taken. Hij begrijpt dat men die 

zaken uit elkaar moet trekken om een juiste analyse te kunnen maken. Anderzijds 

kan men zich de vraag stellen of het echt een probleem is dat de gereguleerde en 

niet-gereguleerde activiteiten voor een stuk door elkaar lopen. 

 

De VREG gaf aan dat twee leveranciers een boete hebben gekregen. Was dat een 

bewuste strategie van de leveranciers? Over wie gaat het precies, en hoe groot 

zijn die boetes? 

 

De VREG heeft ook in de regelluwe zones een belangrijke rol te spelen. Robrecht 

Bothuyne vraagt hoe de regulator de toekomst ziet van die regelluwe zones en van 

de energiegemeenschappen. 

 

Wat het sociaal energiebeleid betreft, gaf men aan dat er een groot verschil is 

tussen wat de netbeheerders doen via de budgetmeter en zij die het sociaal tarief 

aanbieden. Dat lijkt de spreker ook logisch, omdat die twee beleidsinstrumenten twee 
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verschillende doelstellingen hebben. Het sociaal tarief heeft een uitgesproken sociale 

doelstelling in functie van de klant, terwijl de budgetmeters een beschermend effect 

hebben naar de leveranciers. De VREG zag daar een aantal potentiële problemen 

in; de spreker vraagt dan ook naar wat meer duiding. Wat is het potentieel als die 

twee gegevens beter op elkaar worden afgestemd? 

 

Robrecht Bothuyne vraagt hoe de garanties van oorsprong voor groen gas op dit 

moment evolueren. Hoe loopt die samenwerking met Fluxys? Hoe ziet de VREG de 

evolutie van die markt, en wordt dit ook opgenomen in de V-test? Hoe verhoudt 

ons systeem zich tot het Europese systeem van garanties van oorsprong? 

6. Tussenkomst van Willem-Frederik Schiltz 

Willem-Frederik Schiltz vraagt of er al nieuws is rond de evaluatie van het intern 

onderzoek naar het communicatiebeleid. 

 

Hij vindt het niet evident om de begroting te evalueren. Hij stelt vast dat er een 

overschot overgeheveld wordt van het vorige naar het volgende dienstjaar, en dat 

er ook investeringen voor 1 miljoen euro zijn gepland. Hij vraagt naar een toelichting 

over wat die investeringen precies inhouden. 

 

Wat de IT-werking betreft geeft de VREG invulling aan de adviezen die door de 

audit zijn opgeleverd, zo begrijpt de spreker. Kan de regulator iets meer inzichten 

geven over de ICT-strategie en -organisatie? 

III.  Antwoorden 

Pieterjan Renier gaat in op de vragen van de parlementsleden. Zo werd er gevraagd 

of er ruis zit op de relatie met Fluvius. Hij geeft aan dat afgelopen jaar een heel 

belangrijk jaar was, omdat er een nieuwe tariefmethodologie werd vastgelegd. Er 

is daar een heel brede consultatie over gehouden, waarbij zowel Fluvius als heel 

wat andere stakeholders hebben kunnen reageren. Hij herinnert zich ook de inte-

ressante zittingen in deze commissie van het Vlaams Parlement. Op basis van al 

die discussies heeft men in eer en geweten een beslissing kunnen nemen over die 

tariefmethodologie. Pieterjan Renier kan met veel voldoening vaststellen dat daar 

verder geen juridische acties uit zijn voortgekomen. 

 

Elke beslissing door de VREG over de tariefmethodologie werd in het verleden door 

een stakeholder voor het gerecht, het Hof van Beroep, gebracht. Dat was zo voor 

het prosumententarief. Dit is de eerste maal dat dat niet gebeurt. Dat is mede te 

danken aan het brede consultatieproces dat eraan voorafging en de discussie in 

deze commissie. Er staat nog een wijziging in de tariefmethodologie op stapel voor 

2021 voor de exclusiefnachtklanten. De VREG wenst zeker goed samen te werken 

met alle stakeholders. 

 

Ronnie Belmans benadrukt dat er ook ruis zat op de lijn met de gemeenten. Er was 

enig ongenoegen. Binnenkort vindt daarover overleg plaats met de VVSG. Het doet 

Ronnie Belmans pijn dat men pas achteraf en in de wandelgangen verneemt dat 

er problemen waren en opmerkingen van de VVSG tijdens een workshop waaraan 

ook de VREG deelnam. De VREG heeft dan zelf met de VVSG gebeld. 

 

Op de vraag van Leo Pieters naar de Europese doelstelling om naar een CO2-

reductie van 55 procent te gaan tegen 2030 stelt Ronnie Belmans dat zoals de 

Green Deal nu is uitgetekend de doelstelling inderdaad die reductie impliceert. Wat 

dit betekent op het vlak van hernieuwbare energie is evenwel nog niet duidelijk. 

EnergyVille heeft daar zelf een aantal simulaties rond gedaan, en men zou uitkomen 

op een hoeveelheid hernieuwbare energie van rond de 40 procent, en wellicht iets 
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meer. Dit gaat dan over hernieuwbare energie in zijn totaliteit. De elektriciteits-

voorziening vertegenwoordigt op dit ogenblik in België ongeveer 17,8 procent in 

het totale eindverbruik aan energie. Dus zelfs als die elektriciteit volledig groen 

zou worden aangeleverd, wordt nog steeds minder dan de helft van die Europese 

doelstelling gerealiseerd. Dat betekent dat ook de niet-elektrische bronnen ver-

groend moeten worden. Een van de mogelijkheden is om wagens onder te brengen 

onder de elektrische bronnen. Het elektriciteitsverbruik zal dan wel toenemen, 

maar dat valt gemakkelijker te vergroenen dan wanneer men met groene brandstof 

moet werken. Een elektrische wagen verbruikt bovendien slechts een derde van de 

energie die een benzinewagen verbruikt voor dezelfde afstand. 

 

Een volgende stap daarin kan zijn om over te schakelen naar warmtepompen, om-

dat daarvoor minder primaire energie nodig is om evenveel te verwarmen. En dat 

betekent ook weer meer elektriciteit die kan worden vergroend. Dat wordt dus wel 

een complexe puzzel, aldus de spreker. EnergyVille heeft daar berekeningen rond 

gemaakt, en het is duidelijk dat dat aanzienlijke investeringen vraagt. Die moeten 

vooral ook stap voor stap worden genomen. Die zijn ook voor een stuk regionaal, 

bijvoorbeeld als het gaat over warmtepompen. Grotere projecten als offshore wind-

parken zijn dan weer federale materie. 

 

Ronnie Belmans geeft nog mee dat een deel van die berekening vervat zit in het 

rapport dat EnergyVille publiceerde over een update van de vooruitblik op de Bel-

gische elektriciteitsvoorziening in 2030 en 2050 naar aanleiding van de vraag over 

het al dan niet openhouden van 2 gigawatt aan nucleaire energie. Daaruit blijkt 

een weliswaar beperkte stijging van de elektriciteitsprijs van ongeveer 3 euro per 

gezin. Al is dat nog niet de volledige berekening. Het wordt in elk geval een grote 

uitdaging, een veel grotere uitdaging dan die uit het vorige decennium, die toen 

niet werd gehaald. Het is dan ook hoog tijd om actie te ondernemen, anders zal 

ook deze uitdaging niet volbracht worden, vreest hij. 

 

Wat de gegevensuitwisseling tussen het federale en het regionale niveau betreft, 

geeft Pieterjan Renier aan dat de VREG met de andere regulatoren van het land 

regelmatig overleg heeft. Soms resulteert dat overleg in gemeenschappelijke rap-

porten, zoals bijvoorbeeld de PwC-studie. Dat was een gemeenschappelijk initiatief 

van de vier regulatoren samen. Beleidsmakers kunnen daar dan mee aan de slag. 

Er gebeurt dus veel informatie-uitwisseling. Ook in het kader van beschermde af-

nemers kan het nuttig zijn om de kennis te bundelen. 

 

Pieterjan Renier stelt in antwoord op de vraag van de heer Danen over de WKC’s 

dat er jaren geweest zijn met grote overschotten van groenestroomcertificaten en 

WKC’s. De jaren daarna zorgde de Vlaamse overheid voor een opkoopregeling, en 

kocht de certificaten zelf op, zo raakte dat onder controle. Het certificatenmarkt-

rapport vertoont inderdaad een stijgende trend: er worden meer certificaten uit-

gereikt dan er worden ingeleverd. De opkoopregeling blijft dus noodzakelijk. Hoe 

groot die moet zijn, wordt aan het einde van het jaar bepaald. 

 

De heren Bothuyne en Schiltz hadden ook vragen over de certificaten. Eind maart 

2020 zijn die ingeleverd, zo weet Pieterjan Renier. Er werd nagegaan of iedereen 

aan zijn verplichtingen voldeed. Bij twee bedrijven was dat niet het geval, bij Essent 

België en Energy People. Essent diende meer dan 114.000 groenestroomcertificaten 

te weinig in en kreeg daarvoor een boete van 11,431 miljoen euro. Die boete wordt 

nu ingevorderd. Energy People diende één GSC te weinig in en kreeg een admini-

stratieve boete van 100 euro. 

 

De PwC-studie bevestigt dat heel veel heffingen, ODV’s en lasten zich op de 

elektriciteitsfactuur bevinden en meestal niet op de aardgasfactuur. Dat is volgens 

Pieterjan Renier genoegzaam bekend. Dat leidt tot de hoge elektriciteitsprijzen in 

Vlaanderen en België. Wat zijn de verwachtingen voor volgend jaar? Er was nogal 
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wat competitie op de elektriciteits- en gasmarkt wat leidde tot dalende prijzen. Het 

is moeilijk en niet de taak van de VREG om voorspellingen te doen voor 2021. De 

prijzen worden bepaald door internationale en zeker Europese markten. 

 

Volgens Ronnie Belmans zouden de inkomsten van Fluvius lichtjes kunnen stijgen. 

EnergyVille heeft een analyse gemaakt. Er is veel meer verbruik bij de burger thuis 

dan in de kantoren. De reden daarvoor is duidelijk. De impact zal merkbaar, maar 

eenmalig zijn. 

 

Er zijn 500.000 digitale meters geïnstalleerd. Er is minder dan 1 procent geweigerd. 

Pieterjan Renier wijst erop dat de versnelling van de installatie van de digitale 

meter pas dit jaar beslist is. Fluvius moet nog bijkomend aannemers aanstellen. 

Het is de verantwoordelijkheid van Fluvius om de juiste mensen te zoeken. Als het 

ritme van de versnelde uitrol van de meter niet wordt gehaald, zal de VREG dat 

zeker verder onderzoeken. Ligt het aan corona? Ligt het aan de condities afgesproken 

met Fluvius? Het is iets te vroeg om daarover te oordelen. 

 

Inzake de problemen met de aannemers stelt Ronnie Belmans nog dat de afspraken 

hem niet bekend zijn, maar in 2020 is er nog geen enkele impact van de tarief-

beslissingen. Er waren wel niet-onaanzienlijke klachten over de administratieve 

overlast. Die kwam er door de methode van uitschrijven van het geheel. Die kosten 

liepen heel hoog op voor kleine aannemers. Dat is aangekaart bij Fluvius en dat 

heeft verzekerd dat de administratieve overlast sterk beperkt zal worden. De heer 

Bothuyne vroeg daarnaar. Dat bleek een heel grote kostenverhoging mee te 

brengen. Als de verlaging niet zou gebeuren, wil Ronnie Belmans dat graag vernemen. 

 

De heer Bothuyne vroeg of het misschien te maken had met de beslissing van de 

VREG over een verlaagd toegelaten inkomen. Pieterjan Renier heeft toegelicht dat 

de VREG in zijn tariefmethodologie voorziet om voorschotten uit te keren aan Fluvius 

teneinde de juiste financiële marge te creëren om die versnelde uitrol van de digitale 

meter mogelijk te maken. Fluvius heeft aldus in september 2020 om iets meer dan 

40 miljoen euro voorschot gevraagd voor 2021. De VREG heeft dat goedgekeurd. 

De financiële marge is toegestaan. Het toegelaten inkomen kan dus geen reden 

zijn om de versnelde uitrol uit te stellen.  

 

De VREG heeft een heel goed zicht op de moeilijkheden met de betalingstrajecten, 

eerst bij de leveranciers en dan bij de netbeheerder. Hoeveel mensen kunnen niet 

betalen? Wanneer is er ingebrekestelling, een afbetalingsplan? Wanneer wordt de 

eindklant niet meer bevoorraad? De klant komt dan bij een netbeheerder terecht 

en wordt daar bevoorraad. Het einde van zo’n traject is de plaatsing van een budget-

meter. Er zijn ongeveer 40.000 budgetmeters voor elektriciteit in Vlaanderen, en 

ruim 20.000 voor aardgas. Pieterjan Renier beseft dat het tarief voor beschermde 

afnemers een federale materie is. Het zou niet slecht zijn om het een op het ander 

af te stemmen. Er zijn andere regels van toepassing op het beschermd statuut en 

het sociaal tarief. Dat zijn een goede 200.000 elektriciteitsafnemers, en meer dan 

100.000 aardgasafnemers. Dat is al doorgegeven aan de collega-regulatoren en 

verschillende overheden. Dit is een constructieve oproep om het een met het andere 

te koppelen om uiteindelijk doelgericht energiearmoede aan te pakken. 

 

De VREG zal de opmerking over de foto’s op de cover met de bossen en de wind-

molens meenemen. 

 

Ronnie Belmans stelt dat de Duitsers alles meten en weten. Ze hebben ooit de trek 

van de vogels naar het zuiden gemonitord. De invloed van de windmolens bleek 

mee te vallen. Windmolens in een bos vangen het geluid ook zeer goed op. Er zijn 

minder klachten over lawaai. 
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De heer Gryffroy vroeg om geen medelijden te hebben met Fluvius bij de uitrol van 

de digitale meter. Voor Ronnie Belmans is medelijden op dit vlak zeer beperkt. Hij 

gaf gewoon aan dat Fluviusmedewerkers moeilijk binnenraken bij de mensen door 

COVID-19. Niemand kan dat ontkennen, maar het paard kan nog wat meer haver 

krijgen en wat rapper lopen. 

 

Pieterjan Renier geeft nog toelichting bij het informatie- en communicatieplan. Het 

is nog niet afgerond, er is een extern bureau aangezocht om de communicatie van 

de VREG onder de loep te nemen. De VREG communiceert heel veel, via heel veel 

kanalen en zo laagdrempelig mogelijk. Dat is al toegelicht. De strategie is om wel 

degelijk op die manier verder te werken. De boodschap moet worden afgestemd 

op het publiek. De technische zaken zijn niet eenvoudig uit te leggen via een web-

site, daarom zijn er technische rapporten voor de specialisten. Communicatie over 

het capaciteitstarief moet elke eindgebruiker informeren. 

 

Er was een vraag over de IT-strategie. In 2020 heeft de VREG een externe IT-

evaluatie laten uitvoeren door Ernst & Young. Men zal met steeds meer data worden 

geconfronteerd. De digitale meter biedt veel opportuniteiten. De data moeten ook 

voorzichtig worden behandeld, denk maar aan de privacy. Hoe strikt moet de VREG 

daarmee omgaan? In de toekomst zullen er steeds meer data zijn, doordat de 

VREG over nogal wat platformen beschikt, gaande van GSC’s, over garanties van 

oorsprong met uitwisselingen enzovoort. Daarom werd er een externe consultant 

bij betrokken. De boodschap is: aandacht voor de toenemende hoeveelheid data 

en de privacy. Een externe DPO geeft ook zijn mening in het auditcomité van de 

VREG.  

 

Alle systemen zullen geleidelijk aan worden gecentraliseerd op één VREG-platform. 

De verschillende tools zijn organisch gegroeid in de afgelopen vijftien jaar. Er is 

een warboel van systemen ontstaan. Dat moet goed kunnen worden beheerd. 

 

Pieterjan Renier stelt dat de VREG voor het eerst garanties van oorsprong heeft 

uitgereikt voor groen gas. De samenwerking met Fluxys verloopt zeer goed. Er 

staan twee andere projecten voor groen gas op stapel. De VREG kijkt ernaar uit dat 

er meer projecten komen en dat die garanties van oorsprong aangereikt krijgen. De 

VREG zal deze in de database behandelen en toekennen aan bepaalde leveranciers. 

 

Europa bekijkt dat ook. Binnen AIB, waar de VREG lid van is, is er een werkgroep 

die de systemen evalueert. Kan het Vlaamse systeem met garanties van oorsprong 

voor elektriciteit bijvoorbeeld worden uitgebouwd op Europees niveau? Dat staat 

nog in zijn kinderschoenen. Pieterjan Renier wacht de conclusies van de evaluatie 

van AIB af. 

 

Wat het Vlaams Parlement als bevoorrechte partner betreft, stelt Pieterjan Renier 

dat het Vlaams Parlement in het ondernemingsplan toch expliciet vermeld wordt.  

 

Met een terugdraaiende teller is de verkoop van elektriciteit inderdaad niet mogelijk. 

De eindgebruiker moet over een digitale meter beschikken die niet terugdraait. Dit 

kan nog worden verduidelijkt in het ondernemingsplan indien nodig. 

 

Het is inderdaad de eerste keer dat de VREG begrotingscijfers toelicht in het 

ondernemingsplan, daarom is er een extra bijlage aan toegevoegd. De cijfers zijn 

in detail nagekeken door het auditcomité, vervolgens door de raad van bestuur en 

ten slotte wil Pieterjan Renier ze aftoetsen met de commissie. Er is sprake van een 

totaal aan inkomsten van 9,2 miljoen euro. Men verwacht een saldo van 2 miljoen 

euro van dit jaar over te dragen naar volgend jaar. Voor 2022 verwacht men dat 

nog maar 1,2 miljoen euro saldo zal worden overdragen. Het is de bedoeling om 

800.000 euro te gebruiken, vooral voor investeringen in de nieuwe V-test die in 

totaal 2 miljoen euro bedragen. Het verschil met 2020 is dus dat er een sterk 
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stijgend investeringsbeleid is, vooral in IT-infrastructuur. Er komt 1,1 miljoen euro aan 

investeringen, waarvan 900.000 euro alleen al naar de V-test gaat. Die middelen 

komen er dus niet door een verhoging van de dotatie te vragen, benadrukt Pieterjan 

Renier, maar door overschotten aan te wenden. 

 

De VREG heeft 42 mensen in dienst, en dat is inderdaad hooggeschoold personeel. 

Hij erkent dat het niet altijd evident is om die profielen te vinden. Zo heeft de VREG 

onlangs een tweede persoon aangeworven met een doctoraat over warmtenetten. 

Burgerlijk ingenieurs met een doctoraat over warmtenetten zijn eerder uitzonderlijke 

profielen, maar de VREG slaagt er wel in om die mensen aan boord te krijgen. Het 

afgelopen jaar zijn er ook enkele personeelsleden vertrokken of met pensioen ge-

gaan, en het lijkt hem positief dat er natuurlijk verloop is, en dat mensen nieuwe 

uitdagingen zoeken om hun carrière verder te ontwikkelen. Het is wel de bedoeling 

om het aantal werknemers constant te houden. De VREG heeft het gevoel dat de 

arbeidsmarkt er nu beter aan toe is voor de werkgever dan een aantal jaren geleden. 

Bovendien beschouwt de regulator zichzelf als een eerder aantrekkelijke werkgever 

binnen een overheidscontext. Men maakt dus van de gelegenheid gebruik om een 

aantal sterke profielen aan te trekken, ook omdat er een aantal extra taken bijkomen. 

 

Naast de investeringen gaat het grootste deel van de middelen dan ook naar loon-

kosten. Het gaat over bijna 4,4 miljoen euro, wat logisch is, omdat het over hoog-

geschoolde mensen gaat. Naast de investeringen en de personeelskosten zijn er 

ook nog de IT-kosten, die 1 miljoen euro bedragen. Dat is dus een aanzienlijk deel 

van de werkingskosten, en dat heeft te maken met de platformen. Hij merkt op 

dat er op het VREG-platform voor groenestroomcertificaten voor meer dan 1 miljard 

euro aan transacties gebeurt. Men had dus wel de nodige infrastructuur nodig om 

te zorgen dat dat vlekkeloos verloopt. Ten slotte zijn er ook de algemene admini-

stratieve kosten, gelinkt aan de organisatie. Een ander belangrijk kostenverschil ten 

opzichte van dit jaar is dat er een groter budget wordt uitgetrokken voor communicatie, 

net omdat de VREG werk wil maken van het capaciteitstarief. 

 

Wat de vraag rond de resultatenrekening betreft merkt Pieterjan Renier op dat de 

VREG ook een jaarrekening dient te publiceren. Die publicatie gebeurt voor het 

einde van maart 2021, en daarvoor is een revisor aangesteld die de rekeningen in 

detail bekijkt. Er zijn tot nu toe geen opmerkingen gekomen op die jaarrekeningen, 

die veel meer details bevatten over de kosten en uitgaven. De spreker geeft nog 

mee dat ook de jaarrekeningen uit het verleden terug te vinden zijn op de website 

van de VREG. 

IV. Aanvullende opmerkingen en antwoorden 

Andries Gryffroy komt terug op de begroting. Hij is het gewoon om de begroting op 

een andere manier op te stellen. Hij zou de rekeningnummers uit de jaarrekening 

van 2019 oplijsten, en die als verschillende posten opnemen in de begroting. Daar-

uit kan men dan duidelijk afleiden wat het verschil is tussen dit jaar en vorig jaar. 

Zo kan men in de begroting ook een bepaalde evolutie zien. Daarom beschouwt hij 

dit niet als een volwaardige begroting. 

 

De VREG spreekt van een investering van ongeveer 2 miljoen euro voor de V-test, 

en dat er een deel van het over te dragen voorschot van het vorige boekjaar daar-

aan zal worden besteed. Dan blijft er nog meer dan 1 miljoen euro over om naar 

het volgende boekjaar over te dragen. Andries Gryffroy vraagt of die investering 

dan eenmalig afgeschreven wordt omdat men in een ESR-systeem zit, of wordt die 

afgeschreven over een bepaalde periode? Er is immers een verschil tussen een 

cashmatige begroting en de balansmatige begroting. Hij had daar graag wat ver-

duidelijking rond gekregen. Hij onderstreept dat het parlement de begroting niet 
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moet goedkeuren, enkel de dotatie. Maar aangezien de dotatie zo’n belangrijk deel 

van de begroting is, lijkt het ene niet los te staan van het andere. 

 

Pieterjan Renier stelt dat als men de ondernemingsplannen van drie jaar geleden be-

kijkt, men zal merken dat dat naslagwerken waren van een honderdtal bladzijden. 

Pieterjan Renier merkt op dat daar over het financiële aspect zeer weinig in stond. Het 

ondernemingsplan dat nu voorligt is meer tot de essentie herleid; het telt een vijftien-

tal bladzijden en is vlot leesbaar. Daarnaast probeert de VREG ook aan de bekommer-

nissen uit het Vlaams Parlement tegemoet te komen. De spreker geeft aan dat het 

de eerste keer is dat men meer focust op de ontwerpbegroting en het voorstel van 

dotatie. Hij bevestigt dat het de raad van bestuur is die de begroting uiteindelijk 

goedkeurt. Een auditcomité, aangesteld door de raad van bestuur, bekijkt in detail 

de verschillende posten, en vervolgens gaat het naar de raad van bestuur. 

 

Als de commissie wenst om daar meer detail in te krijgen, en een vergelijking te 

zien met de voorbijgaande jaren, dan zal de VREG daar rekening mee houden. 

Maar het was de eerste keer dat er gekozen werd om die technische informatie wat 

beknopter te houden en twee bijlages te voorzien, met daarbij een concrete op-

somming van de taken die de VREG zal uitvoeren. De VREG zal een antwoord for-

muleren op die opmerkingen rond de begroting, omdat hij ook de nodige 

transparantie wil verschaffen. 

 

Het lijkt Bruno Tobback zeer nuttig om te zorgen voor voldoende transparantie 

over de bestemming van de begroting en de grote investeringslijnen en uitgaven. 

Al is er ook wel een raad van bestuur en een auditcomité aan het werk; deze 

commissie is niet een bijkomend auditcomité voor de begroting van de VREG, 

meent hij. Misschien moet daarom naar het juiste evenwicht worden gezocht. Hij 

heeft in elk geval een aantal zaken geleerd uit deze uiteenzetting, en hij heeft niet de 

indruk dat er op dat vlak een probleem is. Toch apprecieert hij het dat er bijkomende 

informatie en transparantie zal komen; alle informatie is welkom. 

V. Bespreking aanvullende informatie van de VREG 

1. Toelichting door de VREG 

Pieterjan Renier licht de aanvullende info met betrekking tot de begroting van de 

VREG toe. Er was gevraagd de uitvoering van 2019 naast de begrotingen van 2020 

en 2021 te zetten.  

1.1. Inkomsten 

De dotatie aan de VREG, waarover het Vlaams Parlement beslist, bedraagt ongeveer 

90 procent van de inkomsten. De VREG vraagt voor 2021 eenzelfde dotatie als 

voor 2020, van iets meer dan 6,5 miljoen euro.  

 

Sinds 2019 kan de VREG ook een retributie heffen, voor de verhandeling van de 

garanties van oorsprong voor elektriciteit. Aangezien die retributie minder op-

brengt dan verwacht, heeft de VREG die inkomsten voor 2021 naar beneden bij-

gesteld, van 1 miljoen euro naar 600.000 euro, wat de voor 2021 verwachte 

inkomsten in totaal op iets meer dan 7 miljoen euro brengt. 

1.2. Uitgaven 

Wat doet de VREG met die middelen? De belangrijkste uitgavenpost bij de VREG is die 

van de personeelskosten, met een begroot bedrag van iets meer dan 4 miljoen euro. 

Net als voor 2020 gaat men uit van 42 personeelsleden, een lichte endogene groei.  
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Inzake werkingskosten zijn er een aantal verschillen ten opzichte van 2020. In 

totaal stijgen die met ongeveer 150.000 euro, tot ongeveer 2,4 miljoen euro. Dat 

komt omdat de VREG breed wil communiceren in het kader van het capaciteitstarief. 

Ook wil men inzetten op bijkomende vorming. De afgelopen jaren zijn er immers 

negen nieuwe werknemers aan de slag gegaan bij de regulator. De VREG heeft 

eveneens heel wat nieuwe taken toegewezen gekregen. In dat kader zijn er studies 

uitgevoerd, zoals de vergelijkende PwC-studie inzake energieprijzen. Er zijn ook 

heel wat externe studies gebeurd in het kader van de nieuwe tariefmethodologie. Ook 

was er de uitrol van de digitale meters. De VREG verwacht ook bijkomend studie-

werk in het kader van het nieuwe ontwerpdecreet inzake energiegemeenschappen 

en flexibiliteit dat er in 2021 zal komen. Vaak zal hij daarvoor op derde partijen 

een beroep doen. Men verwacht dus een stijging ten opzichte van 2019, maar iets 

minder uitgaven ten opzichte van 2020. 

 

Omdat de VREG het Ferrarisgebouw moet verlaten, moest er ten slotte ook worden 

gezocht naar een nieuwe locatie, afgestemd op de behoeften qua grootte en mogelijke 

inrichting. Er werd dus een nieuwe overeenkomst afgesloten. 

 

Er is een grote toename van de investeringen. In 2021 zal het grootste deel daar-

van naar de nieuwe productendatabank en de V-test gaan. Daarvoor is 900.000 

euro begroot. Hiervoor is er een contract afgesloten met een externe IT-provider. 

Dat zijn belangrijke eenmalige kosten in 2021. De totale contractwaarde is ruim 2 

miljoen euro. Ook in 2022 en later zal daarvoor in de nodige budgetten moeten 

worden voorzien. In 2020 werden de eenmalige kosten voor de inrichting van het 

nieuwe kantoor in rekening gebracht. 

1.3. Rekening 

In 2021 zal bijna 8 miljoen euro worden uitgegeven. Daartegenover staan inkomsten 

van iets meer dan 7 miljoen euro. De regulator geeft dus ongeveer 800.000 euro 

meer uit dan hij inkomsten verwacht. In 2019 was dat omgekeerd: de uitgaven 

bedroegen bijna 6 miljoen euro, de inkomsten 6,3 miljoen euro. Voor 2020 ver-

wacht men 7,2 miljoen euro te zullen hebben uitgegeven, tegenover 7,5 miljoen 

euro aan inkomsten. Van 2018 tot 2020 is het saldo dus gestegen: van 1,5 miljoen 

euro naar 1,8 miljoen euro, maar aangezien men in 2021 meer zal uitgaven dan er zal 

binnenkomen, zal dat saldo met ongeveer 600.000 euro dalen. De spreker benadrukt 

dat het daarbij over eenmalige kosten gaat. De VREG probeert zijn recurrente kosten 

te dekken met zijn recurrente inkomsten via dotatie en retributie. Voor investeringen 

wordt dan veeleer het saldo gebruikt, omdat dat eenmalige uitgaven zijn. 

 

De spreker gaat vervolgens in op de vraag over de afschrijvingen. De door de VREG 

gedane investeringen zijn veeleer beperkt. Dat is vooral in IT en meubilair. Dat 

wordt afgeschreven volgens de boekhoudkundige regels die gelden voor de diensten 

van de Vlaamse overheid. De boekhoudkundige details vindt men in de jaarrekening 

van de VREG, die in maart 2021 zal worden gepubliceerd. 

2. Bespreking 

Andries Gryffroy dankt de heer Renier voor de duidelijke tabellen. Dat is wat hij 

had verwacht. Hij meent ook niet dat het parlement te veel vraagt: ook bij de 

CREG en bij BRUGEL werkt men met dergelijke tabellen in de jaarverslagen, die 

een publiek document zijn. De CWaPE doet dat niet, maar de spreker meent dat 

dit het niveau moet zijn, en dat er transparantie moet zijn. 

 

Momenteel is er geen cashprobleem: er zijn reserves. De spreker kijkt echter al 

naar de begroting voor 2022. De kosten bedragen in totaal 6,8 miljoen euro. De 

dotatie bedraagt 6,55 miljoen euro. Als de retributie op hetzelfde lage niveau blijft, 

dan heeft de VREG nog altijd een overschot om bijkomend te investeren, maar die 
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bedraagt slechts 300.000 euro. Wat verwacht de VREG inzake de opbrengst van 

die retributie na 2021? Verwacht men bij de VREG niet dat men blijvend zal moeten 

investeren, of zullen die investeringen altijd komen van het interen op de reserves? 

 

Pieterjan Renier antwoordt dat de VREG dat nauwlettend volgt. Het auditcomité maakt 

inschattingen voor 2023 en zelfs 2024 van de verwachte kosten en investeringen, 

en van de dotatie die wordt verwacht voor de volgende jaren. De VREG wil met de 

recurrente inkomsten de recurrente uitgaven, dus de personeels- en werkingskosten, 

dekken. 2020 en 2021, maar ook 2022 zijn veeleer uitzonderlijke jaren omdat de 

VREG moet investeren in IT-ontwikkelingen. Er wordt verwacht dat dat daarna af-

neemt. In de afgelopen jaren werd wel enige reserve opgebouwd. Die wil men 

opnieuw wat verminderen, en dat geld wil men aanwenden voor die investeringen. 

In begrotingsvoorstellen van de volgende jaren zou men de dotatie constant willen 

houden of die willen indexeren zoals de personeelsuitgaven worden geïndexeerd. 

Dat is nog wat afwachten. Zullen in 2021 en 2022 de daadwerkelijke uitgaven in 

lijn zijn met de voorbije begrotingen? Het is niet de bedoeling van de VREG om 

bijvoorbeeld voor 2022 een stijging van de dotatie met 10 procent te vragen. Het 

auditcomité dient net om ook de daaropvolgende jaren te bekijken. 

 

De retributie is een onzekere factor wat de inkomstenzijde betreft, getuige het feit 

dat men dat heeft moeten bijstellen naar 600.000 euro. Dit wordt maandelijks 

opgevolgd. 

 

Bruno Tobback vond de toelichting bijzonder helder. Als de VREG het geld voor 

investeringen die moeten gebeuren, systematisch uit de reserve haalt, dan zal die 

op een bepaald moment wel uitgeput zijn. Hij twijfelt niet aan de vooruitzichten 

voor 2022 en 2023, dat is wellicht vrij goed te voorspellen, maar daar zal op een 

bepaald moment een einde aan komen. Momenteel lijken deze zaken hem gezond, 

maar is er nagedacht over manieren om op de langere termijn de nodige investerings-

capaciteit te kunnen hebben? IT-systemen gaan immers ook niet eeuwig mee, net 

als contracten met leveranciers, die ook altijd onderhevig zijn aan onverwachte 

gebeurtenissen. 

 

Pieterjan Renier bevestigt dat de VREG daarnaar kijkt, want IT-systemen hebben 

een eindige levensduur. De VREG beschikt over heel wat IT-systemen, en binnen 

een aantal jaar zullen daar dus nieuwe investeringen moeten gebeuren. Hij schat 

dat er vooral tegen 2026 opnieuw belangrijke investeringen zullen volgen. De VREG 

verliest dat zeker niet uit het oog, daar wordt rekening mee gehouden. In het 

verleden is men erin geslaagd om met de recurrente middelen zowel de investeringen 

als de recurrente uitgaven te dekken, en het auditcomité volgt dat op, ook op de 

lange termijn. De huidige projectie loopt tot 2026. 

 

Johan Danen meent dat de cijfers overtuigend en logisch zijn voor een dergelijke 

organisatie. Vanuit het parlement en ook vanuit de VREG zelf kwam er de vraag om 

grondig te communiceren rond onder meer de nieuwe tarieven. Zal het voorziene 

communicatiebudget van 200.000 euro volstaan om in die opdracht te voldoen? 

 

Pieterjan Renier merkt op dat de VREG erin slaagt om met een heel klein communicatie-

budget toch heel veel mensen te bereiken. Er dient zich nu een belangrijk project 

aan rond het capaciteitstarief, en daarom heeft men gekozen om het communicatie-

budget toch wat uit te breiden, al is 200.000 euro nog altijd eerder beperkt. 

Daarom besliste de VREG ook om dat capaciteitstarief niet als iets te beschouwen 

dat enkel van de regulator zelf komt, maar om alle stakeholders daarbij te betrekken: 

de Vlaamse overheid, het kabinet, de leveranciers, de netbeheerders. Zij hebben 

zich bereid getoond om zich te engageren, en een aantal van die partijen beschikken 

ook over veel grotere budgetten en middelen. Het is dus niet enkel de VREG die 

het capaciteitstarief moet bekendmaken, het is een opdracht van alle stakeholders 

samen, en die zijn daar ook toe bereid. 
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Andries Gryffroy heeft hiermee een duidelijk antwoord gekregen op de vragen die 

in de vorige commissievergadering werden gesteld. Hij stelt voor dat de VREG deze 

cijfers voortaan meteen bezorgt, zodat men in 2021 niet opnieuw een tweede bijeen-

komst moet organiseren. 

VI. Besluit van de commissie met betrekking tot de dotatie 

Ter stemming gelegd wordt de dotatie aan de VREG zoals opgenomen in het bij 

het Vlaams Parlement bij brief van 23 november 2020 ingediende ontwerp van 

ondernemingsplan goedgekeurd met 11 stemmen bij 2 onthoudingen.  

 

 

Gwenny DE VROE, 

voorzitter 

 

Willem-Frederik SCHILTZ 

Andries GRYFFROY, 

verslaggevers 

 



49 (2020-2021) – Nr. 1 27 

  Vlaams Parlement 

Gebruikte afkortingen 

AIB Association of Issuing Bodies (een internationale vzw die de EECS-

standaard ontwikkelde en efficiënte internationale uitwisseling in garanties 

van oorsprong faciliteert) 

BRUGEL  Brusselse regulator voor de gas- en elektriciteitsmarkt 

CREG Commissie voor de Regulering van de Elektriciteit en het Gas 

CWaPE Commission wallonne pour l’Energie 

DNB  distributienetbeheerder 

DPO  data protection officer 

EECS  European Energy Certificate System 

EMD  electricity market design 

ESR  Europees Systeem van Nationale en Regionale Rekeningen 

Eurostat statistical office of the European Union 

GSC groenestroomcertificaat 

IOK  Intercommunale Ontwikkelingsmaatschappij voor de Kempen 

kmo  kleine of middelgrote onderneming  

kW  kilowatt  

kWh  kilowattuur 

LAC  lokale adviescommissie 

ODV  openbaredienstverplichting  

VREG  Vlaamse Regulator van de Elektriciteits- en Gasmarkt  

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

WACC  weighted average cost of capital 

WKC warmte-krachtcertificaat 

 

 

 


